



西安体育学院学报

2004年 第2期

民族传统体育

文章编号: 10012747 X (2004) 0220045203 文献标识码: A 中图分类号: G8521914123

清末民初军国民教育思想对武术发展的影响

张立新¹, 张 辉²

11 西南交通大学峨眉校区体育部, 四川峨眉614202 ; 21 北京物资学院体育部, 北京101149

摘要: 在中国清末民初时期, 军国民教育思想在武术的发展过程中起到了积极的推动作用。军国民教育思想的形成, 克服了中国传统的“文弱”教育弊端, 同时也促进了武术在学校教育的发展。当武术进入现代教育的范畴后, 加速了武术体育化的进程, 也促进了竞技武术的发展。军国民教育思想带动了当时社会风气的改变, 加强了武术的社会普及。

关键词: 军国民教育思想; 文弱; 学校武术; 社会武术

Influence of Military Country Education Thoughts During End of Qing Dynasty and Early Republic of China on Development of Wushu

ZHANGLi -Xi n1 , ZHANG Hui 2

11PE Department Of Emei Branch Of Southwest Jiaotong University , Emei 614202 ; 21PE Department Of Beijing Materials Institute , Beijing 101149 , China

Abstract: In The Late Qing And Early Republic Of China , The Military Country Education Thoughts Played A Positive Role Of The Course Of Wushu' S Development. The Forming Of The Military Country Education Thoughts Overcame The Abuse Of The Traditional " Gentle And Weak " Education In China ; At The Same Time , It Also Promoted The Development Of Wushu In The School Education. When Wushu En2 Tered The Category Of Modem Education , It Accelerated The Course Of Wushu' S Sports Style ; It Also Promoted The Development Of Com2 Petitive Wushu ; The Military Country Education Thoughts Helped To Change The General Mood Of Society And Enhanced The Social Popu2 Larization Of Wushu.

Key Words: Military Country Education Thoughts ; Gentle And Weak ; School Wushu ; Social Wushu

[\(文章全文 PDF\)](#)

收稿日期: 2003-04-06 修回日期: 2004年

基金项目:

作者简介: 张立新(19682) , 男, 陕西户县人, 西南交通大学讲师; 张 辉(19712) , 男, 陕西西安人, 北京物资学院讲师, 硕士。

版权所有 《西安体育学院学报》编辑部

主管单位: 陕西省体育局 主办单位: 西安体育学院 通信地址: 西安市含光北路65号 邮政编码: 710068

电话号码: 029-88409449 传真号码: 029-88409515 电子信箱: xtxb0xaipe.edu.cn 投稿网址: www.xaty.cb.cnk.net 网络地址: xaty.chinajournal.net.cn